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KOMENTÁŘ 

Česká národní banka (ČNB) minulý 
týden - jako již mnohokrát - opět 
překvapila. Na svém zasedání zcela 
nečekaně snížila úrokové sazby o 
25 bazických bodů na 2,50 %. Její 
rozhodnutí bylo tak překvapivé, že 
většina ekonomů nešetřila výrazy 
úžasu. 

 
Ještě před měsícem však byla situace 

jiná. Málokdo tehdy pochyboval, že úroky v 
lednu budou sníženy. Ekonomika se totiž zdála 
v daleko horších potížích, než jak ji vidíme 
dnes po nedávné revizi dat Českým statistickým 
úřadem (ČSÚ). Ovšem poté, co ČSÚ přišel se 
svojí nechvalně známou revizí ekonomiky, 
většina ekonomů změnila mínění a došla k 
názoru, že česká ekonomika podle nových 
poznatků další snížení úrokových sazeb již 
nepotřebuje. Ovšem chyba lávky. ČNB opět 
prokázala, jak nevyzpytatelná dokáže být.  

Ačkoliv neočekávaná rozhodnutí - 
zejména pokud jde o úrokové sazby - jsou 
značně diskutabilní a ne vždy pro ekonomiku 
přínosná, v tomto případě se musíme za ČNB 
spíše postavit. Pravdou totiž je, že ekonomika 
sice nižší sazby nutně nepotřebuje, zároveň ale 
proti snížení sazeb lze také nalézt jen málo 
důvodů. Inflace i její prognóza do budoucna je 
tak nízká, že nižší úroky plně ospravedlňuje. 
Nižších sazeb se nemusíme bát ani kvůli 
zahraničnímu obchodu, který - jak se nedávno 
prokázalo - zdaleka není tak špatný, jako nám 
ČSÚ tvrdil. Nižší úroky podle našeho názoru 
odpovídají stavu ekonomiky. Až dosud ale 
málokdo věřil, že by se ČNB skutečně k  
takovému kroku odhodlala.  

Pro investory jsou podobné šoky 
značně nepříjemné, protože s nimi při plánování 
svých investic nepočítají a podobné překvapení 
jim pak může přinést náhlou ztrátu stejně jako 
nečekaný zisk. Se současnou úrokovou sazbou 
2,50 % drží ČNB ve středoevropském regionu 

rekord. Polsko, Maďarsko i Slovensko mají 
úrokové sazby na mnohem vyšší úrovni, a to 
vesměs nad 6 %. Dokonce i ECB má sazby 
vyšší (2,75 %). Není proto divu, že zahraniční 
investoři své investice směřují raději do 
okolních zemí, které jim nabízejí mnohem větší 
zhodnocení. To je také hlavní důvod, proč je 
koruna v současné době tak slabá. 

Otázkou nyní je, jak se nové situaci 
přizpůsobit. Je jednoznačné, že pro kurz koruny 
znamenají historicky nízké úroky další důvod k 
oslabování, a to možná až k 32 korunám za 
euro. Nad úrovní 32 CZK/EUR však nemá 
koruna mnoho důvodů dlouho setrvat. Už 
úroveň 31,90 nebo i 31,80 korun za euro je tedy 
dobrou příležitostí k nákupu levných korun. Ti, 
kdo dluží variabilně úročené úvěry, by se již 
pomalu měli začít zamýšlet nad tím, jestli není 
doba vhodná k zajištění současných nízkých 
úrokových sazeb. ČNB totiž jen těžko půjde se 
sazbami ještě níže. 

M a r k é t a  Š i c h t a ř o v á  

V l a d i m í r  P i k o r a  

a n a l y t i c k ý  t ý m  V o l k s b a n k  C Z  

BIS má nového 
generálního ředitele 
Basilejská Banka pro mezinárodní platy (BIS) 
jmenovala 13. ledna 2003 novým generálním 
ředitelem Kanaďana Malcoma Knighta (59 let), 
který 1. dubna 2003 převezme tuto funkci po 
Andrewu Crockettovi.  
M. Knight je od roku 1999 viceguvernérem 
kanadské centrální banky a předtím dlouhá léta 
působil v Mezinárodním měnovém fondu. 
Prezident BIS Nout Wellink je potěšen, že banka 
získala mezinárodně uznávaného odborníka a 
zároveň vysoce ocenil mimořádné zásluhy 
odcházejícího Andrewa Crocketta, který v bance 
působil devět let. 
 
Německá vláda jmenovala 
mezi „moudré“ šéfa ZEW 
Německá vláda jmenovala novým členem své 
nezávislé poradenské skupiny, známé pod 
označením „pět moudrých“, šéfa institutu ZEW. 
Po Wolfgangu Franzovi sáhla poté, co její 
nabídku odmítl přední americký ekonom - 
Michael Burda, který učil na Humboldtově 
univerzitě v Berlíně. W. Franz nahradí v radě 
prezidenta Institutu světové ekonomiky (IfW) 
Horsta Sieberta a bude v tomto orgánu sloužit již 
podruhé. Skupina pěti ekonomů radí vládě v 
ekonomické politice formou každoročních zpráv, 
vydávaných vždy v listopadu.   
Institut ZEW je v poslední době znám měsíčním 
i n d e x e m ek ono mi c k ý c h  oč ek á vá n í , 
zpracovávaným na základě anket u analytiků. 
Tento ukazatel často předznamenává vývoj 
pozorně sledovaného indexu podnikatelské 
nálady mnichovského institutu Ifo. 
 
HVB Bank obměnila 
představenstvo 
Ve vedení HVB Bank, čtvrté největší banky v 
ČR, došlo k výrazným změnám. Banku ke konci 
ledna opustil předseda představenstva a výkonný 
ředitel Karel Kratina. Jeho nástupcem se 1. února 
stal David Grund, dosavadní místopředseda 
představenstva. Kratina v představenstvu banky 
působil od roku 1996. „Důvodem jeho odchodu 
je odlišný názor na budoucí strategii banky,“ 
řekla mluvčí banky Olga Přibylová. Dále odchází 
na vlastní žádost z představenstva Hartmut 
Hagemann, který zodpovídá za privátní a 
podnikatelskou klientelu.  
Do představenstva nastoupí Věslav Michalik, 
který je v nyní předsedou představenstva CA IB 
Financial Advisors a členem představenstva CA 
IB Securities v ČR. CA IB by měly s HVB Bank 
těsněji spolupracovat, obchod s cennými papíry 
CA IB přejde v prvním pololetí pod HVB. 
Věslav Michalik pracuje ve skupině HVB od 
roku 1997. Je rovněž předsedou dozorčí rady 
Burzy cenných papírů v Praze. 

(Pokračování na stránce 2) 
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Vedle Davida Grunda a Věslava Michalika 
budou v představenstvu HVB Bank Petr Brávek 
se zodpovědností za odbory finance, IT, 
bankovní provoz a Udo Szekulics, který bude 
zodpovídat za řízení rizik. 

 ( R E D ,  M S ,  Č T K )   

 
 
Nový platební systém  
na internetu v Rakousku 
Bank Austria Creditanstalt, Erste Bank, Bawag 
PSG Gruppe,  Raiffeisen  Bankengruppe, 
Sparkassen a Österreichische Volksbanken AG 
spustily nový internetový platební systém pro 
bezpečné on-line nákupy. V Rakousku má v 
současné době účet ovladatelný po internetu  1,5 
milionu klientů. Nový systém používá standard 
eps. V současné době je do něj připojeno 50 on-
line obchodů a připojení dalších bude následovat. 
Banky se zároveň snaží tento standard zavést v 
celoevropském měřítku a již dohodly obchodní 
alianci ve Finsku.  
 
Barclays kritizuje 
připravovanou regulaci  
Připravovaná opatření EU v oblasti 
spotřebitelských úvěrů, zaměřená na ochranu 
klientů, by mohla vést k vyšším poplatkům a 
dlouhým čekacím lhůtám úvěrů, varuje britská 
banka Barclays. Banku budou nové regulace stát 
dodatečných 10 mil. GBP ročně a část těchto 
nákladů bude přesunuta na bedra klientů. 
Navrhovaná direktiva EU se snaží o ustavení 
společného přístupu k úvěrování spotřebitelů po 
celé EU. Direktiva je nyní v první fázi přípravy. 
Předpokládá například povinnou konzultaci ze 
strany banky při každém klientově rozhodnutí o 
změně úvěrového limitu. Klient by také měl 
povinně obdržet formální dopis s informacemi o 
úrocích banky, který by musel být klientem 
podepsán a vrácen zpět do banky dříve, než by 
bylo možné zvýšit limit. Podle Barclays tato 
direktiva nejenže zvýší náklady kvůli dalšímu 
papírování, ale také znemožní dnes obvyklé 
okamžité poskytování těchto úvěrů a jejich 
změnu. Důsledky by direktiva měla i pro kreditní 
karty a hypoteční úvěry. 
 
Akvizice GSS  
Deutsche Bank  
State Street Corporation ohlásila 31. ledna 
dokončení první uzávěrky své akvizice podstatné 
části investičních společností Global Securities 
Services, které patřily dosud Deutsche Bank. 
Podle dohod, oznámených v listopadu 2002, má 
platba za ně činit zpočátku 1,1 mld. USD. V 
blízké budoucnosti má být ještě provedena 
uzávěrka sesterských společností v Itálii a 
Rakousku, po obdržení souhlasu regulačních 
orgánů. Do jednoho roku pak ještě State Street 
zaplatí odhadem 360 mil. EUR v závislosti na 
výkonu kupovaných společností.  
 
Transfer peněz  
z Perského zálivu 
Hlavní světové banky činné v zemích Perského 
zálivu (mimo jiné Citibank a HSBC) stahují 

(Pokračování ze stránky 1) 

(Pokračování na stránce 3) 
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ČNB snížila úrokové sazby 
Bankovní rada ČNB 30. ledna překvapivě snížila úrokové sazby o čtvrt procentního bodu. 

Základní repo sazba tak klesla na historicky nejnižších 2,50 %. Bankovní rada snížila i ostatní sazby. 
Lombardní sazba klesla na 3,50 % a diskontní sazba na 1,50 %. Změny platí od pátku 31. ledna. 

Koruna bude za rok silnější 
Kurz koruny má přes současné slabší hodnoty i nadále prostor k posílení a v lednu příštího roku 

by tak vůči euru měla být zhruba o korunu silnější. Průměrný odhad kurzu koruny pro leden příštího 
roku totiž činí 30,28 Kč/EUR, vyplývá z pravidelného šetření České národní banky mezi domácími i 
zahraničními ekonomy. Zahraniční analytici jsou pesimističtější. V průměru očekávají kurz okolo 30,60 
Kč/EUR s rozmezím 29,70-31,20 Kč/EUR. I nejpesimističtější odhady tak jsou lepší než současný kurz. 
Domácí odborníci v průměru očekávají 30,11 Kč/EUR. 

Tempo posílení koruny by tak ve srovnání s minulým rokem mělo být podstatně mírnější. Růst 
by přitom domácí měna měla začít až okolo poloviny roku, především v souvislosti s předpokládaným 
ekonomickým oživením v Evropě. To by mohlo přilákat další příliv zahraničních investic. Pozitivní vliv 
na kurz by mělo mít rovněž pokračující přibližování české ekonomiky k EU. Naopak proti koruně bude 
dlouhodobě působit snaha ČNB zabránit jejímu případnému výraznému posilování, uvádí ČNB. 

Coface ohodnotila  
českou ekonomiku opět známkou A3 

Francouzská úvěrová pojišťovna Coface ohodnotila českou ekonomiku stejnou známkou jako v 
loňském roce, tedy A3. V její ročence rozebírající rizika v jednotlivých zemích jsou z bývalých 
postkomunistických zemí opět nejlépe hodnoceny Maďarsko a Slovinsko, Slovensko si o stupínek 
polepšilo a má tak pouze o jednu kategorii horší známku než ČR. Rating Coface se pohybuje ve škále A1 
až A4, dále jsou na stupnici známky B, C a D. Slovinsko a Maďarsko dostaly hodnocení A2, stejně jako 
ČR obdrželo A3 i Estonsko. Na stupni A4 zůstává Polsko, tutéž známku mají nadále i Lotyšsko a Litva, 
nově ji pak kromě Slovenska obdrželo i Chorvatsko. Známku B pak Coface udělila Bulharsku, 
Rumunsku a Rusku.  

Coface uvádí, že ke zlepšení konkurenceschopnosti českého exportu přispívají snahy o 
modernizaci, stejně jako nárůst investic. K silným stránkám české ekonomiky přičítá i poměrně mírné 

 
(Pokračování na stránce 3) 

I když se podaří nynější napjatou 
situaci v Iráku vyřešit mírovou cestou, ke 
zlepšení základních ekonomických faktorů to 
zřejmě nepřispěje. Shodli se na tom v Davosu 
na Světovém ekonomickém fóru dva prestižní 
bankéři - Josef Ackermann z Deutsche Bank a 
John Thain z investiční banky Goldman Sachs. 

Pokud Spojené státy přistoupí k rychlé 
vojenské akci, která se ukáže jako úspěšná, 
akciové trhy by mohly růst. „Nemyslím si však, 
že tím zmizí některé otázky, jež mají 
fundamentální povahu,“ podotkl J. Ackermann. 
Investiční prostředí je stále ještě poznamenáno 
skandály v USA, které důvěrou investorů 
značně otřásly. „Příznivé rozřešení irácké 
situace odstraní pouze jednu nejistotu, 

dlouhodobější nejistotu to však nevyřeší,“ řekl 
prezident Goldman Sachs John Thain. 

Pesimisticky na vývoj kolem Iráku 
hledí i další bankéři. Pokud by totiž válka  
trvala dlouho, bankovní sektor by to mohlo 
zdevastovat. Z některých bank už muselo odejít 
i 50 % zaměstnanců a pokud bude přetrvávat 
negativní nálada na akciových trzích, další 
propouštění se může objevit. „V bankovním 
sektoru jsem už 25 let a zatím jsem nic takového 
neviděl,“ řekl předseda Evropského 
investičního bankovnictví v Merrill Lynch 
Claudio Aguirre. Jiní bankéři tvrdí, že problémy 
v bankovním sektoru by mohly být nejhorší za 
poslední generaci. 

( Č T K )  

EKONOMIKA 

 

V Bankovnictví č. 3 připravujeme tato témata: 
 

• Spotřebitelské úvěry a fungování úvěrového 
registru 

• Audit ve finančních institucích 
 

Více o podmínkách inzerce ing. Anna Olléová, 
mailto:anna.olleova@economia.cz , GSM 603 196 620 

Mír v Iráku sám o sobě  
k oživení ekonomiky nepovede 

GLOSY 
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peníze ze svých tamních dceřiných bank, 
nicméně udržují i nadále dostatečný objem 
hotovosti v oblasti pro případ potřeby. V roce 
1990 a 1991, v dobách okupace Kuvajtu Irákem 
a poté mezinárodní invaze s cílem Irák vytlačit z 
Kuvajtu zpět, odteklo z celého regionu několik 
stovek milionů dolarů. 
 
Inflace v eurozóně 
Inflace v eurozóně se opět zvýšila. Její roční míra 
dosáhla podle sdělení Eurostatu loni v prosinci 
2,3 % po listopadových 2,2 %. Důvodem 
prosincového nárůstu byly vyšší ceny energií a 
nárůst cen v pohostinství. Nejnižší míru zdražení 
vykazovalo Německo (1,1 %), nejvyšší Irsko (4,6 
%) a Portugalsko (4 %). V patnácti státech EU se 
míra inflace zvýšila na 2,2 % po 2,1 %. 
 
Britové proti euru 
Většina britských podniků je proti brzkému 
vstupu  Velké Británie do Evropské měnové unie. 
Vyplývá to z průzkumu provedeného British 
Chambers of Commerce (BCC) mezi tisícovkou 
členů. Pouze 35 % dotázaných souhlasí se 
vstupem do EMU, jakmile to „bude schůdné“. 
Výrok se vztahuje na období dvou let. Asi 49 % 
dotázaných uvedlo, že by raději vyčkali, „aby 
viděli, jak se bude euro vyvíjet“. Podle 
prezidentky BCC se nejedná o jasné „ne“, ale o 
jasné „ne teď“.  
 
Euro není  
pro Švýcary řešením 
Podle šéfa švýcarské centrální banky Jean-Pierra 
Rotha nemůže Švýcarsko vyřešit své problémy 
s hospodářským růstem přistoupením 
k eurozóně. Cenou za stabilní měnu by byly 
vyšší úrokové sazby a vyšší inflace. Švýcarsko 
podle něj nemá zatím zájem na integraci do 
měnové unie. Zavedení eura  podle něj vytvořilo 
novou hospodářskou mapu: země v „centru“ 
eurozóny trpí slabostí hospodářského růstu a 
vysokou nezaměstnaností, zatímco státy na 
„periferii“ se rozvíjejí rychleji.  
 
Oživení v Japonsku  
se odkládá 
Japonská centrální banka (BoJ) vychází z toho, 
že v dohledné době nedojde k žádnému 
hospodářskému rozmachu této druhé největší 
ekonomiky světa. Sice se zdá, že konjunkturního 
dna již bylo dosaženo, nicméně v současné době 
neexistují žádné náznaky pro zásadní oživení, 
uvádí  BoJ  ve své poslední měsíční zprávě.  
Důvodem je i nadále slabá spotřebitelská 
poptávka, obtížná finanční situace mnoha bank a 
trvale vysoké dlužní břemeno na bedrech mnoha 
podniků. V důsledku současné nejisté situace ve 
světě se v blízké budoucnosti v lepším případě 
podmínky nezmění. Ministerstvo hospodářství a 
obchodu navíc sdělilo, že celková hospodářská 
aktivita byla v loňském listopadu slabší, než se 
očekávalo – k jejímu meziměsíčnímu snížení 
došlo již potřetí za sebou. 
 
Čína nakupuje euro 
Razantní zhodnocování eura podnítilo čínskou 
centrální banku, která spravuje celosvětově druhé 
největší devizové rezervy, k činům. V poslední  

(Pokračování ze stránky 2) 

(Pokračování na stránce 4) 
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vnější zadlužení a perspektivu přijetí do EU v roce 2004. Ke slabým stránkám  řadí hlavně velký deficit 
veřejných financí, který se stále prohlubuje. Pojišťovna podobně jako loni  upozorňuje na to, že úroveň 
aktivit je závislá na hlavních obchodních partnerech země, k nimž patří obzvláště Německo. Podotýká 
také, že reformy v oblasti veřejných financí by mohly zpomalit rozepře mezi stranami vládní koalice. 

 

 
 
 

ČS snížila sazbu hypoték na 4,7 % 
Česká spořitelna snížila od 3. února  sazby hypotečních úvěrů poskytovaných v rámci programu 

TOP Bydlení na 5,2 % z 5,4 %. Zároveň snížila minimální úrokovou sazbu u hypotečních úvěrů mimo 
program TOP Bydlení: roční minimální sazba tak klesla na 4,7 % z 5,1 % a pětiletá minimální sazba na 
4,9 % z 5,4 %.  Snížila se i garantovaná pětiletá sazba u hypotéky Bonus, a to na 6,2 % z 6,4 %. 

Prodej části rizikových aktiv KB 
Dne 30. ledna 2003 se Komerční banka (KB) a  General Electric Capital Corporation  dohodli 

na revizi rozsahu transakce  týkající se  prodeje portfolia v procesu vymáhání a vyloučili část 
pohledávek krytých státní garancí. Tato změna nemá významný dopad na výsledky KB. 

M-Platby GECB v síti Oskar  
GE Capital Bank (GECB) spustila od 29. ledna novou službu M-Platby v síti Oskar. Uživatelé 

mohou díky této novince platit za služby, které využívají v síti mobilních telefonů Oskar. Můžou tak 
dobít Oskartu, zaplatit fakturu, navýšit volací zálohu nebo provést platbu předem. Jako první banka na 
trhu přitom provádí GECB tuto platbu přímo z účtu klienta, nikoli prostřednictvím platební karty.  

Citibank půjčuje již od 20 000 Kč 
Banka snížila množství požadované dokumentace téměř o polovinu, čímž se zjednodušil  proces 

žádání o osobní půjčku. Nyní společně se žádostí o osobní půjčku stačí dodat pouze občanský průkaz, 
dva výpisy z bankovního účtu a potvrzení o výši příjmu od zaměstnavatele.  Banka také snížila spodní 
hranici půjčované částky, a to ze 30 000 Kč na 20 000 Kč. Zda může žadatel půjčku získat, lze zjistit na 
non-stop telefonní lince, kde je po udání základních údajů sdělena přibližná výše půjčky a měsíční 
splátky. Osobní půjčky Citibank jsou bezúčelové, banka nevyžaduje ručitele ani zástavu.  

Rok 2002 byl pro hypotéky rekordní 
Dvakrát více hypoték v dvojnásobném objemu poskytla loni ve srovnání s rokem předchozím 

Českomoravská hypoteční banka (ČMHB). Zatímco v roce 2001 se pro hypotéky ČMHB v celkové výši 
3,3 mld. Kč rozhodlo 3180 klientů, loni počet poskytnutých úvěrů dosáhl 6184 a objem 6,5 mld. Kč. 
„Hlavním důvodem velkého zájmu o hypotéky je samozřejmě loňské snižování úrokových sazeb, které 
umožnilo většímu počtu klientů uzavřít hypotéku. Svou roli ale sehrálo i zavedení speciálních typů 
hypoték, proto očekáváme i letos další nárůst,“ řekl Jan Sadil, náměstek generálního ředitele ČMHB pro 
věci obchodní: „V ČMHB podíl stoprocentní hypotéky na celkovém počtu poskytnutých úvěrů činí více 
než 8 % a podíl Progresu, který umožňuje progresivní splácení, se pohybuje okolo 5 %.“ 

Internetbanking ČS: 92 000 klientů 
Internetové bankovnictví České spořitelny (ČS), produkt SERVIS 24 Internetbanking, získalo 

ocenění Finanční produkt 2002. Službu po necelých třech měsících od uvedení do provozu využívá 92 
450 klientů ČS. Ocenění této službě udělili odborní redaktoři časopisu Osobní finance z vydavatelství 
Computer Press. Hlavními kritérii hodnocení byla užitečnost pro drobného spotřebitele, poměr kvalita a 
cena a míra uživatelského pohodlí. „České spořitelně se podařilo trefit do toho, co klient potřebuje. Z 
kteréhokoli počítače napojeného na internet jednoduše provádět základní bankovní operace,“ uvedli 
zástupci časopisu Osobní finance  v hodnocení. 

ČSOB poskytla úvěry za 18,7 mld. Kč 
Československá obchodní banka (ČSOB) poskytla loni korporátním klientům úvěry za 18,7 mld. 

Kč. V letošním roce čeká pokles nasmlouvaných úvěrů a měla by uzavřít nové obchody za zhruba 13 
mld. Kč, oznámil ředitel korporátních obchodů banky Petr Hutla. „Chceme se stát vedoucí bankou 
trhu,“ uvedl P. Hutla. Loni banka poskytla úvěry 3000 klientům z tohoto segmentu. Mezi korporátní 
klienty ČSOB patří firmy s ročními tržbami nad 300 mil. Kč. ČSOB loni poskytla úvěry mj. pražskému 
dopravnímu podniku na obnovu vozů pražského metra ve výši 1,6 mld. Kč či Českým drahám za tři 
čtvrtě miliardy korun. Největší část prostředků směřovala do automobilového průmyslu a stavebnictví. 

( R E D ,  B A ,  P E ,  Č T K )  

(Pokračování ze stránky 2) 
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době několikrát na trhu nakupovala jednotnou 
evropskou měnu. Podíl eura na našich 
devizových rezervách se zvýšil, potvrdil zdroj z 
banky, aniž by ale uvedl časový údaj nebo 
dokonce objem nakoupených prostředků.  
 
Ifo: nálada se 
stabilizuje 
Ifo-index obchodního klimatu se v prosinci 
poněkud zlepšil. Dotázané podniky tak hodnotí 
jak své obchodní vyhlídky, tak svoji současnou 
situaci nepatrně lépe. Prezident Ifo Hans-Werner 
Sinn hovoří o stabilizaci na nízké úrovni. Podle 
něj je ale ještě příliš brzy hovořit na základě 
výsledků ankety o změně trendu.  
 
Greenspan proti  
snížení daní 
Guvernér americké centrální banky (Fed) Alan 
Greenspan považuje další snižování daní s cílem 
podpořit hospodářský růst za nadbytečné. 
Snížení daní v objemu kolem 675 mld. USD, 
které plánuje prezident Bush, není vhodným 
nástrojem k tomu, aby v krátkodobém horizontu 
povzbudilo ekonomiku, uvedl Greenspan v 
projevu před Senátem. Poslanci dospěli podle 
vlastních slov k poznání, že Greenspan by byl v 
každém případě zastáncem výrazně menšího 
konjunkturního balíčku.   

Bez Greenspanovy podpory bude pro Bushe 
podle názoru politických pozorovatelů daleko 
těžší prosadit plány na další snížení daní. Zhruba 
přede dvěma lety, krátce po Bushově nástupu do 
úřadu, se Greenspan postavil na stranu prezidenta 

(Pokračování ze stránky 3) a výraznou měrou přispěl k tomu, že Bush získal 
v Kongresu většinu pro daňové úlevy ve výši 
1,35 bil. USD rozdělené na dobu 10 let. Nové 
Bushovy daňové plány, především zrušení daně z 
dividend pro soukromé investory, narazily v 
Kongresu na odpor. Řada poslanců nepovažuje 
záměr za vhodný na podporu konjunktury. 
Rovněž rozsah balíku považují mnozí vzhledem 
ke špatné hospodářské situaci za příliš velký. 
Greenspan přitom varoval před uvolněním 
rozpočtové disciplíny již loni na podzim.  
 
USA: slabý  
hospodářský růst 
Hospodářský růst ve Spojených státech se v 
posledních měsících loňského roku výrazně 
zpomalil. Růst HDP se podle sdělení ministerstva 
hospodářství  ve 4. čtvrtletí 2002 meziročně 
zvýšil o 0,7 %. Ekonomové přitom počítali s  
lepším výsledkem (0,9 %). Ve 3. čtvrtletí  přitom 
americká ekonomika ještě rostla meziročně 4% 
tempem. Po těchto předběžných  datech by 
hospodářský růst v roce 2002 činil 2,4 %. O rok 
dříve, když se ekonomika zjara dostala do recese, 
činil růst HDP na konci roku pouhých 0,3 %. 
Jako důvod slabého růstu ministerstvo uvedlo 
vedle nižšího nárůstu spotřebitelských výdajů i 
nižší investice do skladových zásob a klesající 
vývoz. Oživujícím stimulem byly pro ekonomiku 
státní výdaje. V tomto čtvrtletí většina ekonomů 
počítá s oživením konjunktury. Pokud nedojde ke 
konfliktu s Irákem, lze podle nich  počítat s 3% 
mírou růstu. Centrální banka se k výhledům 
vyjádřila zdrženlivě.  
 
Švédsko euro neuspěchá 
Švédsko koncem ledna odmítlo brzké připojení k 
jednotné evropské měně, i když by voliči v 
letošním zářijovém referendu přijetí jednotné 
měny podpořili. Gunnar Lund, ministr 
odpovědný za zavedení eura, uvedl, že země by 
přijala jednotnou měnu v roce 2006, aby poskytla 
svému bankovnímu systému, vládním orgánům a 
velkým společnostem dostatek času na přípravu 
měnové konverze. Vláda předtím naznačovala, 
že vhodným datem pro připojení k jednotné 
měně by byl 1. leden 2005 s tím, že bankovky a 
mince znějící na euro by byly zavedeny o rok 
později. Nyní se počítá s tím, že obě akce 
proběhnou současně. Lund uvedl, že centrální 
banka a přední švédské banky naznačily, že 
patnáctiměsíční přechodové období mezi 
referendem  a lednem 2005 je příliš krátké na 
změny používaných IT systémů a na jejich plné 
otestování.  

( M S ,  K M ,  Č T K )  

4. ročník konference DVV 
„Minulost již znáte, 
budoucnost vám ukážeme“ 
 
Společnost CISCO Systems ČR oznámila 
datum konání úspěšné konference Data/
Voice/Video@Cisco (DVV). Čtvrtý ročník 
této konference byl kvůli loňským povod-
ním přesun na jaro roku 2003. 
 
Konference DVV se pod názvem „Komunikační 
technologie – dálnice třetího tisíciletí“ uskuteč-
ní 19. a 20. března 2003 v hotelu Hilton v Praze. 
Toto sympozium je jednou z největších odbor-
ných IT konferencí v České republice a na Slo-
vensku.  
Konference je určena odborníkům z oblasti IT ze 
všech oborů podnikání, veřejné správy a samo-
správy, škol, ale také všem vedoucím pracovní-
kům z oblasti obchodu, řízení podniku, marketin-
gu, kteří budou mít možnost získat informace, 
jak využít internetové technologie k dosažení 
obchodních cílů. 
Registrovaní účastníci sympozia si budou moci 
sestavit vlastní program výběrem z více než 42 
referátů, které budou prezentovány nejen odbor-
níky společnosti Cisco Systems. K nejžhavějším 
tématům datových a hlasových sítí budou patřit 
zejména dostupnost, bezpečnost, mobilita, IP 
telefonie. Kromě odborných přednášek mohou 
účastníci navštívit více než dvanáct odborných 
technických stánků, kde budou probíhat demon-
strace představovaných technologií, například 
bezdrátové řešení, IP telefonie, optika, bezpeč-
nost CDN, storage systémy, kontaktní centra 
IPCC, nadstavbové aplikace pro IP telefony a 
další. 
Součástí konference bude i blok, zabývající se 
programem Cisco Networking Academy a obec-
ně tématem e-learning. Řešení problémů a překá-
žek při implementaci e-lerningu bude věnovaná 
diskuse u kulatého stolu za účasti novinářů, zá-
stupců českého a slovenského ministerstva škol-
ství, Cisco Systems partnerů programu i odborní-
ků na e-learning z praxe. 
 
Zájemci o účast na konferenci získají podrobné 
informace o programu na www.cisco.cz/dvv, kde 
se mohou rovněž on-line zaregistrovat.  
Organizátoři rovněž připravili pro účastníky 
konference zábavný večer v retro stylu 60. let 
nazvaný Rebelové v pelíšku, který se uskuteční 
19. března. Moderátorem bude Martin Dejdar.  

( R E D )  

KONFERENCE 
GLOSY 
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